
هشـدار معـاون بهـداشت دانشگـاه
علـوم پزشکـی زاهـدان: مسـافران
نوروزی مراقب باشند؛ پشه آئدس

در کمین است
فروردین 1, 1404

کیاپرس/با آغاز تعطیلات نوروزی و افزایش سفرها، معاون بهداشت
دانشگاه علوم پزشکی زاهدان نسبت به خطر شیوع بیماریهای منتقله

توسط پشه آئدس هشدار داد.

به گزارش کیاپرس از وبدا، دکتر خداداد شیخ زاده با بیان اینکه با
فرارسیدن نوروز و افزایش سفرها، نگرانیها درباره شیوع بیماریهای
منتقله توسط پشه آئدس بیشتر شده است، افزود: این پشه ناقل
بیماریهای خطرناکی مانند تب دانگ، چیکونگونیا و زیکا است و در
مناطق گرمسیری و نیمهگرمسیری از جمله شمال و جنوب کشور دیده

میشود.

وی به مسافران توصیه کرد که برای پیشگیری از نیش این حشره از
اسپریها و قلمهای دفعکننده حشرات استفاده کنند، لباسهای آستین
بلند و رنگ روشن بپوشند و در محلهای اقامتی مجهز به توری و تهویه

مناسب ساکن شوند.

معاون دانشگاه علوم پزشکی زاهدان تاکید کرد: این پشه در آبهای
راکد تخمگذاری میکند، بنابراین مسافران باید از رها کردن ظروف

آبدار و زبالههای یکبار مصرف در طبیعت خودداری کنند.

دکتر شیخزاده از افرادی که به مناطق آلوده سفر کردهاند خواست در
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صورت مشاهده علائمی مانند تب، سردرد، درد عضلانی یا بثورات پوستی،
سریعاً به مراکز بهداشتی و درمانی مراجعه کنند. با رعایت این
توصیهها میتوان از شیوع بیماریها جلوگیری کرد و تعطیلاتی ایمن و

سالم داشت.

ــای ــار کمکه ــان» در انتظ «روی
شماست

فروردین 1, 1404

کیاپرس/پویش «سلول به سلول، رویان را خواهیم ساخت» برای کمک به
ساخت سالن همایشهای بینالمللی پژوهشگاه رویان که از مراکز معتبر

در درمان ناباروری است راهاندازی شد.

به گزارش کیاپرس، در پی حادثه آتشسوزی سالن همایشهای پژوهشگاه
رویان، پویش «سلول به سلول، رویان را خواهیم ساخت» راهاندازی شده
است تا مردم و جامعه خیرین مانند همیشه در کنار رویان، یاری رسان

عرصه علم و دانش باشند.

بـرای کسـب اطلاعـات بیشتـر، روحاللـه فتحـی (۰۹۱۲۹۴۷۹۶۲۱) آمـاده
پاسخگویی شما عزیزان خواهند بود.
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پژوهشگاه رویان یکی از مراکز برتر علمی – پژوهشی کشور است که در
حوزه سلولدرمانی و درمان ناباروری فعالیت دارد.

رویان همچون نگین تاج علمی ایران میدرخشد
روزنامه بینالمللی و معتبر نیویورکتایمز آمریکا از پژوهشگاه
رویان بهعنوان جواهر و نگین تاج علمی ایران که همواره در حوزه

علمی ایران میدرخشد یاد میکند.

این مقاله که با عنوان: «ایران برای یافتن شکوه خود به علم روی
میآورد» منتشر شده است و با اشاره به خصوصیات بارز کلینیک تخصصی
پژوهشگاه رویان از دستاورد پژوهشگران پژوهشکده سلولهای بنیادی و
انگیزه آنها در این حوزه بهویژه سلولهای بنیادی جنینی که توانایی
زیادی برای تبدیل به هر نوع سلول بالغ دارند میگوید؛ سلولهایی که

توسط آن ترمیم اندامهای آسیبدیده امکانپذیر میشود.

-پژوهشگاه رویان در میان ده مؤسسه برتر تحقیقات ناباروری و
فناوریهای کمک باروری جهان

بـر اسـاس نتـایج تحقیقـات پـژوهشگران از هشـت کشـور آمریکـایی،
آفریقایی، آسیایی و اروپایی که نتایج آن در نشریه بینالمللی
آدرولوژیا [Andrologia] از انتشارات معتبر وایلی [Wiley] منتشر
شده است، پژوهشگاه رویان بر اساس تعداد کل انتشارات در حوزههای
ناباروری مردان و روشهای کمک باروری [ART] در رتبه ده مؤسسه برتر

تحقیقاتی جهان جای گرفته است.

با کمک شما حامیان عزیز، پژوهشگاه رویان را دوباره خواهیم ساخت و
چراغ امید درمانهای نوین را روشن نگاه خواهیم داشت.

کد دستوری کمک مالی:
*۸۸۷۷*#۱۶۲۷۹۴

شماره کارت کمک مالی:
۸۹۴۴-۷۱۱۶-۹۹۷۹-۶۰۳۷
شمارهحساب کمک مالی:

۸۸۱۳۹۸۱۷۸
شماره شبا برای کمک مالی:

IR800170000000110769749001
لطفاً در صورت واریز وجه حتماً به شماره تلفن همراه ۰۹۳۸۴۳۰۸۱۳۳

اطلاعرسانی فرمایید.



قـدردانی انجمـن هـای دارویـی از
وزیر بهداشت و رئیس سازمان غذا
و دارو بـابت پرداخـت ۱۰ همـت از

مطالبات شرکتهای پخش
فروردین 1, 1404

کیاپرس/انجمن شرکتهای پخش دارو و مکملهای انسانی ایران با ارسال
نامههایی جداگانه به دکتر ظفرقندی، وزیر بهداشت، درمان و آموزش
پزشکی، و دکتر مهدی پیرصالحی، رئیس سازمان غذا و دارو، از پرداخت
بیش از ۱۰ هزار میلیارد تومان از مطالبات شرکتهای پخش دارو

قدردانی کرد

به گزارش کیاپرس از ایفدانا، در این نامهها با اشاره به مشکلات
نقدینگی زنجیره تأمین دارو طی یک سال گذشته، بر اهمیت این پرداخت
در کاهش بحران مالی شرکتهای پخش تأکید شده است. انجمن شرکتهای
پخش این اقدام را نشاندهنده عزم وزارت بهداشت و سازمان غذا و
ــش آن را در ــته و نق ــدگان دارو دانس ــایت از تأمینکنن دارو در حم

پایداری زنجیره تأمین دارو مؤثر ارزیابی کرده است.

همچنین در این نامهها، بر ضرورت تداوم حمایتهای دولت تأکید شده و
ابراز امیدواری شده است که این روند به بهبود شرایط و ارتقای کمی

و کیفی صنعت دارویی کشور منجر شود.

گفتنی است مبلغ مذکور طی ۱۰ روز گذشته از محل اعتبارات صندوق
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توسعه ملی به دانشگاههای علوم پزشکی اختصاص یافته و به شرکتهای
پخش پرداخت شده است.

اسـتانداران برنامههـای لازم را
بـرای کـاهش تصادفـات جـادهای بـه

اجرا بگذارند
فروردین 1, 1404

کیاپرس/وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در نامهای خطاب به
استانداران تهران، خراسان رضوی، سیستان و بلوچستان، کرمان و
فارس، بر ضرورت اجرای اقدامات مؤثر برای کاهش تصادفات جادهای در

ایام تعطیلات نوروزی تأکید کرد.

به گزارش کیاپرس از وبدا، دکتر محمدرضا ظفرقندی با اشاره به آمار
نگرانکننده حوادث جادهای در این استانها، خواستار بهرهگیری
حداکثری از ظرفیتهای موجود برای ارتقای ایمنی راهها، فرهنگسازی و

بهبود زیرساختهای حملونقل شد.

دکتر ظفرقندی از استانداران درخواست کرد که با همکاری دستگاههای
اجرایی و نظارتی، برنامههای لازم را برای کاهش تصادفات جادهای به

اجرا بگذارند.

وزیر بهداشت ابراز امیدواری کرد: اجرای دقیق این برنامه بتواند
گامی مؤثر در حفظ جان هموطنان بردارد.
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افراد کمتر از ۱۸ سال بیشترین
تعداد پذیرش بیمارستان فارابی

تهران بودند
فروردین 1, 1404

کیاپرس/روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی تهران اعلام کرد: افراد
کمتر از ۱۸ سال بیشترین پذیرش بیمارستان فارابی در شب چهارشنبه

آخر سال بوده است.

به گزارش خبرنگار کیاپرس، در شب چهارشنبه آخر سال ۱۹۲ نفر که
کمتر از ۱۸ سال سن داشتند در این بیمارستان پذیرش شدند.

افراد بین ۳۵ تا ۴۵ سال با ۱۴۰ مصدوم، رتبه بعدی پذیرش در
بیمارستان قرار گرفتند.

در شب چهارشنبه آخر سال ۵۶۶ مصدوم در بیمارستان فارابی تهران
پذیرش شدند که از این تعداد ۴۱۹ نفر مرد و ۱۴۷ نفر زن بودند.

از مجموع پذیرش شدگان در این بیمارستان، ۵۰۵ مصدوم به صورت
سرپایی مداوا و ۶۰ مصدوم هم در بیمارستان بستری شدند.

اورژانس کشور آخرین آمار مصدومان و فوتی های چهارشنبه سوری را به
شرح زیر اعلام کرد:

امسال مجموع آمار مصدومان ۵۵۶۸ نفر، سوختگی ۱۵۳۱ نفر با درجات
ــت دادن ــم و از دس ــه چش ــیب ب ــو، آس ــع عض ــر قط ــف، ۳۳۸ نف مختل
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بینایی ۱۵۵۷ نفر اعلام شده است و ۱۹ نفر فوتی از جمله عواقب عدم
رعایت نکات ایمنی و تبدیل مراسم چهارشنبه سوری به چهارشنبه سوزی

است.

رصـد ۴۵ هـزار واحـد و شناسـایی
تنهـا ۷ درصـد تخلـف در آخریـن
بازرسـیها/نظارت شبـانهروزی بـر

داروخانهها در نوروز
فروردین 1, 1404

کیاپرس/سرپرست دفتر بازرسی، عملکرد و پاسخگویی به شکایات سازمان
غذا و دارو از استمرار نظارتهای دقیق بر زنجیره تأمین دارو خبر

داد.

به گزارش کیاپرس از ایفدانا، دکتر سعید مهرزادی گفت: با توجه به
گســتردگی داروخانههــا و شرکتهــای پخــش دارو در کشــور، تخلفــات
شناساییشده در مقایسه با حجم فعالیت این مراکز ناچیز است، اما
برای حفظ سلامت نظام دارویی، نظارتها با جدیت ادامه دارد. در
آخرین بازرسیهای انجامشده، ۴۵ هزار و ۳۶۹ واحد مورد پایش قرار
گرفته و ۳۲۲۱ تخلف شناسایی شده است. نظارت بر این فرآیند در ایام

نوروز تشدید خواهد شد.

پایش گسترده و بررسی تخلفات
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دفتر بازرسی سازمان غذا و دارو طی هفتههای اخیر ۲۶ هزار و ۹۰۶
مورد بازرسی را در سطح کشور انجام داده که منجر به شناسایی موارد
متعددی از تخلف شده است. دکتر مهرزادی درباره این تخلفات توضیح
داد: از مجموع تخلفات ثبتشده، ۱۶۱۶ مورد به عدم حضور مسئول فنی
مربوط میشود. همچنین ۴۶۰ مورد قاچاق دارو، ۴۶۳ مورد گرانفروشی و
۵۲۰ مورد عدم ثبت شناسه دارو در سامانهها گزارش شده است. علاوه بر
این، ۷۳ مورد عدم ثبت بیمهای نسخه، ۱۴۱ مورد تخلفات مرتبط با

شئونات حرفهای و ۱۴۷۲ مورد سایر تخلفات شناسایی شده است.

برخورد قانونی با متخلفان دارویی

در پی این تخلفات، ۵۶۳ واحد پلمب و تعطیل شد. همچنین ۲۳۲ پرونده
برای بررسی بیشتر به تعزیرات حکومتی و ۹۷ پرونده به دادسرای محل
ارجاع شده است. سازمان غذا و دارو همچنین تعداد قابل توجهی از
متخلفان را با اخطار کتبی مواجه کرده تا از تکرار تخلفات جلوگیری

شود.

�
نظارتهای ویژه در ایام نوروز

با توجه به افزایش نیاز مردم به داروخانهها و مراکز تأمین دارو
در تعطیلات، ایـن نظارتهـا بهصـورت شبـانهروزی ادامـه دارد. دکتـر
مهرزادی تأکید کرد که داروخانهها و شرکتهای پخش موظف به ارائه
خدمات مطلوب هستند و هرگونه کوتاهی در این زمینه پیگیری خواهد

شد.

استفاده از فناوریهای نوین در نظارت دارویی

برای افزایش دقت و سرعت در شناسایی تخلفات، سازمان غذا و دارو در
حال توسعه نظارتهای هوشمند است. دکتر مهرزادی گفت با اجرای
طرحهای جدید و بهرهگیری از فناوریهای نوین، امکان رصد سریعتر
فعالیتهای دارویی فراهم شده و برخورد با متخلفان در کوتاهترین

زمان ممکن انجام میشود.



ــتگاه ــه ۶ دس ــه ب ــابت ترق اص
آمبـولانس در چنـد شهـر کشـور /
خروج آمبولانسها از مدار عملیات

فروردین 1, 1404

کیاپرس/سـخنگوی سازمـان اورژانـس کشـور از آسـیبدیدگی ۶ دسـتگاه
آمبولانس در شهرهای تهران، اسلامشهر، اراک، ملایر، گیلانغرب و دزفول
بر اثر اصابت ترقه خبر داد و گفت: این خودروهای امدادی به دلیل

خسارات وارده از مدار عملیات خارج شدند.

به گزارش کیاپرس، دکتر بابک یکتاپرست سهشنبه شب اظهار کرد: در
جریان حوادث مرتبط با مراسم چهارشنبهسوری، ۶ دستگاه آمبولان در
شهرهای مختلف هدف پرتاب مواد محترقه قرار گرفتند که منجر به

آسیبدیدگی و خروج این خودروها از چرخه عملیاتی شد.

وی با اشاره به اهمیت تجهیزات اورژانس در امدادرسانی سریع به
مصدومان، افزود: حمله به آمبولانسها و آسیبزدن به امکانات امدادی،
نهتنها جان مصدومان احتمالی را به خطر میاندازد، بلکه روند

امدادرسانی را با اختلال مواجه میکند.

سخنگوی سازمان اورژانس کشور با تأکید بر ضرورت حفاظت از خودروهای
امدادی، گفت: از شهروندان درخواست میکنیم در شب چهارشنبهسوری با
رعایت نکات ایمنی و همکاری با نیروهای اورژانس، به تسهیل عملیات

امدادرسانی کمک کنند.

یکتاپرست همچنین از نیروهای انتظامی و مسئولان محلی خواست با
افرادی که به اموال عمومی و خودروهای امدادی آسیب میرسانند،
برخورد قانونی صورت گیرد و از تکرار چنین حوادثی جلوگیری شود.
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بــر اســاس اعلام سازمــان اورژانــس کشــور، در ایــام منتهــی بــه
چهارشنبهسوری هر سال، تعدادی از آمبولانسها به دلیل اصابت مواد

محترقه دچار خسارت شده و از چرخه خدماترسانی خارج میشوند.

افزایش آمار مصدومان چهارشنبه
آخـر سـال؛ ۵۷ قطـع عضـو و ۲۸۵

مورد سوختگی
فروردین 1, 1404

کیاپرس/ روابط عمومی اورژانس کشور اعلام کرد: از اول تا ۲۷ اسفند
ماه ۷۷۰ نفر براثر حوادث مرتبط با چهارشنبه آخر سال مصدوم شدند .

به گزارش خبرنگار کیاپرس، از مجموع مصدومان ۷۱۷ نفر مرد و ۵۳ نفر
زن هستند.

متأسفانه ۶ نفر بر اثر حوادث مرتبط با چهارشنبه آخر سال جان خود
را از دست دادند که از این تعداد، ۵ نفر مرد و یک نفر زن هستند.

از مجموع مصدومان  تاکنون ۹۱ نفر در بیمارستان بستری هستند که
نشان میدهد شدت برخی از این آسیبها بالا بوده و ۶۴۴ مصدوم هم

ترخیص شدند.

متاسفانه تاکنون ۵۷ مورد قطع عضو یا اندام، ۲۰۰ مورد آسیب چشمی و
۲۸۵ مورد سوختگی را داشتیم.
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تاکنون آذربایجان شرقی بیشترین آمار مصدومان را داشته و پس از آن
استانهای تهران ، آذربایجان غربی، کرمانشاه، فارس و اردبیل در

رتبههای بعدی قرار دارند.

همچنین ۱۹ درصد از مصدومان چهارشنبه آخر سال، عابران و رهگذران
بودهاند که در محل حادثه حضور داشته اما نقشی در استفاده از مواد
محترقه نداشتند. یک درصد از آسیبدیدگان نیز از نیروهای امدادی و

آتشنشانی بودند که هنگام انجام مأموریت مجروح شدهاند.

میانگین سنی مصدومان این حوادث ۱۹ سال است، همچنین کم سن ترین
مصدوم نوزاد ۳ ماهه عابر و مسن ترین مصدوم هم مرد ۸۹ ساله عابر

بود که خوشبختانه هر دو مصدوم از بیمارستان ترخیص شدند.

پیــش نــویس اولیــه ســند ملــی
درمانهــای نــوین و محصــولات

پیشرفته پزشکی بررسی شد
فروردین 1, 1404

کیاپرس/نشست ارایه گزارش تدوین سند ملی درمانهای نوین و محصولات
پیشرفته پزشکی به میزبانی میز فناوریهای نوین ستاد سلامت شورای

عالی انقلاب فرهنگی برگزار شد.

به گزارش کیاپرس از روابط عمومی پژوهشکده سرطان معتمد، حجت الاسلام
و المسلمین دکتر خسروپناه، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی طی
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سخنانی در این نشست ضمن تبریک ماه مبارک رمضان به تشکیل ستاد
سلامت در شورای عالی انقلاب فرهنگی اشاره و آن را یک گام بزرگ و

مؤثر در حکمرانی این حوزه عنوان کرد.

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به وجود چهار ستاد دیگر
از جمله ستاد علم و فناوری در شورای عالی انقلاب فرهنگی در خصوص
علت تشکیل ستاد سلامت که جایگزین کمیسیون سلامت شورا شده گفت:
اعضای ستاد علم و فناوری عمدتا از اساتید علوم پایه یا مهندسی
هستند که در حوزه سلامت تخصص زیادی ندارند. در این راستا ستاد
سلامت به طور ویژه در راستای سیاستگذاری، راهبری و نظارت بر روند
اجرای سیاستهای مصوب در حوزه سلامت فعالیت دارد. این ستاد و
میزهای ذیل آن از جمله میز فناوری های سلامت مسؤولیتی در حوزه
تصدیگری و اجرا ندارند. امیدوارم اساتید بزرگوار که در این جلسه
حضور دارند، کمک کنند تا این ستاد در موضوعات مختلف اقدامات قوی

و علمی را ارائه دهد و تخصصیتر عمل کند.

وی در خصوص روند تدوین سند ملی درمانهای نوین و محصولات پیشرفته
پزشکی هم گفت: میز فناوریهای نوین ستاد سلامت با حرکتی که به واقع
یک جهاد علمی مخلصانه است زحمات زیادی در روند تدوین سند
کشیدهاند و طی این مدت با همت عزیزان، کار سند با پیشرفت خوبی
دنبال شده است. البته به نظر من هنوز پرسشهایی که قرار است این

سند به آنها پاسخ دهد، بهطور دقیق مشخص نشده است.

خسروپناه با بیان این که باید دقیقاً مشخص شود که این سند
میخواهد به چه پرسشهایی پاسخ دهد، خاطرنشان کرد: حکمرانی به طور
کلی، فرایندی است از سیاستگذاری تا نظارت برای حل پرسشها. باید
در ابتدا این پرسشها مشخص شوند، سپس پاسخهایی را با سیاستهای

دقیق، شفاف و عادلانه ارائه دهیم.

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در ادامه با اشاره به حوزه هوش
مصنوعی گفت: هوش مصنوعی سه ساحت اصلی دارد. ساحت اول مربوط به
دستاوردها و قابلیتهای هوش مصنوعی در تشخیص، درمان، پیشگیری و
شخصیسازی درمان است که قطعاً باید در این زمینه ورود کنیم. ساحت
بعدی که بهنظر من ورود به آن ضروری نیست، مباحث فلسفی هوش مصنوعی
است که بهتر است در اینجا از آنها پرهیز کنیم. بخش دیگر که باید
به آن توجه کرد، اثرگذاری هوش مصنوعی در الگوریتمها است. هوش
مصنوعی مبتنی بر کد نگاری و الگوریتمهای خاص است که بهطور قطع بر
نتایج آن تأثیر دارد. این بخش بسیار مهم است و اگر به این نکات



توجه نشود، ممکن است تأثیرات منفی بر نتایج در تشخیص و درمان
داشته باشد. در نهایت، باید توجه کنیم که دقت بیشتری در این

زمینه انجام شود.
وی در پایان با تقدیر از تلاش های دکتر سرکار، رییس مرکز توسعه
فناوری های راهبردی معاونت علمی و از اعضای ستاد گفت: خبر خوبی
که دکتر سرکار دادند این است که پروژه سند هوش مصنوعی آغاز شده و

با همت ایشان و دیگر عزیزان به زودی به نتیجه خواهد رسید.

سخنران دیگر این نشست، دکتر حسن ابوالقاسمی دبیر ستاد سلامت شورای
عالی انقلاب فرهنگی بود که در ابتدا نکاتی را در خصوص روند تشکیل

ستاد سلامت در شورای عالی انقلاب فرهنگی بیان کرد.

وی با اشاره به این که از چند ماه پیش به ابتکار دبیر شورای عالی
انقلاب فرهنگی، کمیسیونی تحت عنوان کمیسیون سلامت در شورا تشکیل
شده بود، گفت: آن کمیسیون حدود ۹ ماه فعالیت کرد و موفق شد
مصوبات مهمی داشته باشد و با حمایتهای دکتر پزشکیان، ستاد سلامت

به عنوان پنجمین ستاد در شورای انقلاب فرهنگی تشکیل شد.

چندین جلسه برای تدوین آییننامه این ستاد برگزار شد و نهایتاً
امروز آییننامه اجرایی آن ابلاغ شد. وظایف ستاد در ۱۰ ماده تعریف
شده که علاقهمندان میتوانند از طریق سایت شورا در جریان این وظایف

قرار گیرد.

وی در خصوص ترکیب اعضای ستاد سلامت گفت: هشت عضو حقیقی از تخصصهای
مختلف (پزشکی بالینی، علوم پایه، داروسازی) جامعه پزشکی از مناطق
مختلف کشور و چهار عضو حقوقی از شورای عالی انقلاب فرهنگی در این
ستاد حضور دارند. رییس ستاد، دکتر خسروپناه، دبیر شورای انقلاب
فرهنگی و نایب رئیس ستاد، دکتر مرندی، رییس فرهنگستان علوم پزشکی

است.

اجـرای آزمـایشی برنـامه پزشکـی
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خانواده از بهار ۱۴۰۴
فروردین 1, 1404

کیاپرس/روند انتصابات روسای دانشگاه های علوم پزشکی، اجرای
برنامه پزشکی خانواده و تشریح اقدامات انجام شده در وزارت بهداشت
در ۶ ماهه اخیر، از جمله موضوعات مورد بحث با حضور دکتر علی
جعفریان، مشاور عالی وزیر بهداشت در برنامه کشیک سلامت بود که در

ادامه به تفصیل می خوانید.

به گزارش کیاپرس از وبدا، دکتر علی جعفریان، در برنامه “کشیک
سلامت” درباره روند انتصاب رؤسای دانشگاههای علوم پزشکی اظهار
کرد: انتخاب رؤسای دانشگاهها فرآیندی دقیق و مبتنی بر معیارهای
مشخص است. ممکن است این تصور ایجاد شود که این انتصابات تحت
فشارهای بیرونی انجام میشود، اما حقیقت این است که هیچ فردی بدون
داشتن حداقلهای لازم مورد تأیید کمیته انتصابات قرار نمیگیرد. من
به صراحت اعلام میکنم که تمامی ارزیابیها با جزییات کامل ثبت شده

و مستندات آن موجود است.

وی افزود: این اسناد تنها نزد من نگهداری میشود و حتی اعضای
کمیته نیز به نسخه اصلی آن دسترسی ندارند. تنها گزارشی از نتایج
به دست آمده در اختیار همکاران و شخص وزیر محترم قرار گرفته است.
تأکید میکنم که وزیر بهداشت در فرآیند ارزیابی ورود نکردند.
البته تصمیمگیری نهایی با ایشان است، اما هرگاه کمیته اعلام کرده
که فردی صلاحیت لازم را ندارد، این نظر مورد پذیرش وزیر قرار گرفته

است.

دکتر جعفریان با اشاره به انتصابات انجامشده در این دوره، گفت:
تاکنون ۴۵ رییس دانشگاه و دانشکده منصوب شدهاند که بر اساس
اطلاعات دموگرافیک، سن آنان بین ۳۶ تا ۶۵ سال متغیر است و میانگین
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سنی آنان ۵۳ سال و متوسط سن این گروه زیر ۵۲ سال است. این روند
نشان میدهد که ما در راستای جوانگرایی گام برداشتهایم. البته
ادعا نمیکنم که بهطور کامل به این هدف دست یافتهایم، اما روند

نسبی انتخاب افراد جوانتر، موفقیتآمیز بوده است.

وی افزود: در میان رؤسای منصوبشده، چهار نفر از بانوان حضور
دارند که این نیز حرکتی مثبت در جهت استفاده از ظرفیتهای مدیریتی
زنان در حوزه بهداشت و درمان است. از نظر تحصیلات، ۱۹ نفر متخصص
بالینی، ۱۳ نفر فوقتخصص یا فلوشیپ بالینی و ۱۳ نفر دارای مدرک
PhD در رشتههای غیربالینی هستند. بهعبارت دیگر، ۲۹ درصد از رؤسای
منصوبشده، پزشک بالینی نیستند و از رشتههایی همچون مدیریت خدمات
بهداشتی و درمانی، ژنتیک، پرستاری، محیط زیست، توانبخشی، طب سنتی
و تولیدمثل انتخاب شدهاند. این ترکیب، نشاندهنده رویکردی جدید و
رو به گسترش در انتخاب مدیران دانشگاهی است که به جای تمرکز صرف
بر پزشکان بالینی، سایر متخصصان حوزههای مرتبط نیز در این

مسئولیتها حضور دارند.
مشاور عالی وزیر بهداشت در ادامه به جایگاه علمی رؤسای دانشگاهها
اشاره کرد و گفت: از میان این افراد، ۱۱ نفر استاد، ۱۴ نفر
دانشیار و ۱۸ نفر استادیار هستند و دو نفر نیز در دانشکدههای
وابسته حضور دارند که عضو هیات علمی نیستند. این ترکیب علمی
بیـانگر آن اسـت کـه انتخـاب افـراد، مبتنـی بـر دانـش، تجربـه و

توانمندیهای مدیریتی آنها صورت گرفته است.

دکتر جعفریان تأکید کرد: ما در این دوره تلاش کردهایم تا انتخاب
رؤسای دانشگاهها بر پایه شایستگی و ارزیابی دقیق باشد. ممکن است
در این مسیر اشتباهاتی نیز رخ داده باشد که در آینده مشخص خواهد
شد، اما آنچه مسلم است، این است که فرآیند انتصابها بر اساس
معیارهای مشخص و با هدف ارتقای نظام آموزشی و پژوهشی کشور انجام

شده است.

وی در ادامه سخنان خود درباره روند انتصابات رؤسای دانشگاههای
ً فنی و علوم پزشکی افزود: هدف ما از ابتدا اجرای یک فرآیند کاملا
ساختاریافته بود و خوشبختانه این مأموریت را دقیقاً بر همین مبنا
به انجام رساندیم. کمیته انتصابات بر اساس چارچوبی مشخص، با
معیارهای شفاف، سؤالات استاندارد و نمرهدهی دقیق، ارزیابیهای لازم

را انجام داد و نتایج را گزارش کرد.

وی اضافه کرد: پس از تکمیل ارزیابیها، گزارش نهایی توسط دکتر



ظفرقندی بررسی شد و در اغلب موارد، نظر کمیته مورد تأیید ایشان
قرار گرفت. در ادامه، فرآیند هماهنگیهای لازم با نمایندگان و
استانداران انجام شد، چراکه تأیید استاندار یکی از ضوابط اصلی
این انتصابات است. در برخی موارد که روند انتصاب طولانی شد یا
همچنان در جریان است، علت آن نه در عملکرد کمیته، بلکه در
فرآیندهای مربوط به هماهنگیهای بیرونی و تأییدات نهایی بوده است.

مشاور عالی وزیر بهداشت در ادامه ضمن قدردانی از اعضای کمیته
انتصابات، گفت: از همکاران محترمی که در این فرآیند نقش مؤثری
ایفا کردند، صمیمانه تشکر میکنم. جناب آقای دکتر اصغری، دکتر سید
جلیل حسینی که هماکنون معاون آموزشی هستند، دکتر ناصریپور از
دانشگاه علوم پزشکی ایران، رییس دانشگاه علوم پزشکی تهران و جناب
آقای تاجرنیا که در دو ماه نخست با ما همکاری داشتند، از جمله
افرادی بودند که با تلاش بیوقفه و دقت نظر، در این جلسات حضور

یافتند و همراهی کردند.

وی تأکید کرد: کمیته انتصابات مأموریت خود را به طور کامل انجام
داده و روند بررسیها، مصاحبهها و ارزیابیها به پایان رسیده است.
البته این بدان معنا نیست که هیچ تغییری در وزارت بهداشت نخواهیم
داشت، بلکه از این پس بسته به شرایط و تصمیم دکتر ظفرقندی، اگر
لازم باشد موضوعی مجدداً بررسی شود، امکان دعوت از همکاران جهت
ارزیابیهای جدید وجود دارد. اما آنچه به کمیته محول شده بود،
خاتمه یافته و ادامه فعالیت آن در قالب گذشته دیگر ضرورت ندارد.

دکتر جعفریان با اشاره به محرمانه بودن اطلاعات ارزیابیها عنوان
ً دقیق و کرد: فرآیند مصاحبه و نمرهدهی بر اساس یک سیستم کاملا
محرمانه انجام شده است. هیچ فردی خارج از وزیر بهداشت، از جزییات
امتیازات مطلع نشده و ما نیز به هیچ عنوان اطلاعات این رتبهبندی
را افشا نخواهیم کرد. تنها آنچه به وزیر گزارش شده، این است که
در هر دانشگاه چه افرادی دارای صلاحیت بودند و انتخاب نهایی چگونه

صورت گرفته است.

وی خاطرنشـان کـرد: ایـن تجربـه را میتـوان موفـق دانسـت، چراکـه
توانستیم در چهارچوبی مشخص، مبتنی بر اصول حرفهای و با رعایت
ضوابط دقیق، روند انتصابات را به سرانجام برسانیم. حال تصمیمگیری
در خصوص اجرایی شدن این انتصابات در اختیار وزیر بهداشت است و ما
نیز در ادامه، بسته به شرایط، آمادگی بررسیهای تکمیلی را خواهیم

داشت.


